# 中国有色金属学报

# 中国有色金属学报(英文版)

中国科学技术协会 主管



## 🍾 论文摘要

中国有色金属学报

#### ZHONGGUO YOUSEJINSHUXUEBAO XUEBAO

第19卷 第7期 (总第124期)

2009年7月

[PDF全文下载] [全文在线阅读]

文章编号: 1004-0609(2009)07-1332-06

 $NaOH-NaA1(OH)_4-Na_2CO_3-H_2O$ 体系活度因子的计算模型

彭小奇1,2,3,宋国辉1,宋彦坡1,2,张建智1,刘振国1

- (1. 中南大学 能源科学与工程学院,长沙 410083;
- 2. 中南大学 信息科学与工程学院,长沙 410083;
- 3. 湖南第一师范学院 信息科学与工程系,长沙 410205)

要: 应用Broml ey模型,通过对氢氧化钠、铝酸钠和碳酸钠等溶液体系活度因子的实验数据进行校验与回归分析,获得了各电解质合理的 Broml ey参数,建立基于Broml ey模型的NaOH-NaAl (OH)<sub>4</sub>-Na<sub>2</sub>CO<sub>3</sub>-H<sub>2</sub>O体系活度因子的计算模型,其适用范围为:质量摩尔浓度分别为m(NaOH)≤8 mol/kg, $m(NaAl(OH)_4) \le 3 mol/kg$ , $m(Na_2CO_3) \le 3 mol/kg$ 且离子强度 $I \le 9 mol/kg$ 。使用该模型和Rard方法计算所得水的活度比较结果表明: 该模型正确有效,计算精度较高,各电解质的Broml ey参数取值合理;该模型也可用于NaOH-NaAI (OH)<sub>4</sub>-H<sub>2</sub>O体系活度因子的计算。

关键字: 铝酸钠溶液;Bromley模型;活度因子

### Calculation model of activity coefficient for NaOH-NaAl(OH)<sub>4</sub>-Na<sub>2</sub>CO<sub>3</sub>-H<sub>2</sub>O system

PENG Xiao-qi<sup>1, 2, 3</sup>, SONG Guo-hui<sup>1</sup>, SONG Yan-po<sup>1, 2</sup>, ZHANG Jian-zhi<sup>1</sup>, LIU Zhen-guo<sup>1</sup>

- (1. School of Energy Science and Engineering, Central South University, Changsha 410083, China;
- 2. School of Information Science and Engineering, Central South University, Changsha 410083, China;
- 3. Deportment of Information Science and Engineering, Hunan First Normal University, Changsha 410205, China)

**Abstract:** According to Bromley model, the reasonable Bromley parameters for NaOH, NaAl(OH)<sub>4</sub> and Na<sub>2</sub>CO<sub>3</sub> were obtained by calibration regression on their experimental activity coefficients. The activity coefficient calculation model for NaOH-NaAl(OH)<sub>4</sub>-Na<sub>2</sub>CO<sub>3</sub>-H<sub>2</sub>O system was established based on Bromley model and the molatlity in the molal scale is that  $m(\text{NaOH}) \le 8 \text{ mol/kg}$ ,  $m(\text{NaAl(OH)}_4) \le 3 \text{ mol/kg}$ ,  $m(\text{Na}_2\text{CO}_3) \le 3 \text{ mol/kg}$ , respectively, and ionic strength  $I \le 9 \text{ mol/kg}$ . The comparison of the activities of water calculated by the presented model with that of Rard's method shows that the presented model is reliable and accurate and the values of the parameters for the three electrolytes are appropriate. Furthermore, the presented model can also be applied in the activity coefficient calculation for NaOH-NaAl(OH) -H O

system.

**Key words:** sodium aluminate solution; Bromley model; activity coefficient

版权所有: 《中国有色金属学报》编辑部 湘ICP备09001153号

地 址:湖南省长沙市岳麓山中南大学内 邮编: 410083

电话: 0731-88876765, 88877197, 88830410 传真: 0731-88877197

电子邮箱: f-ysxb@mail.csu.edu.cn